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افزایش سه دلاری نفت با سیگنال روسی
قیمت نفت روز جمعه تحت تاثیر هشدار روسیه درباره کاهش تولید نفت در 
واکنش به سقف قیمت گروه هفت، حدود سه دلار افزایش یافت و دومین رشد 
هفتگی متوالی را به ثبت رســاند.به گزارش ایسنا، بهای معاملات نفت برنت با 
دو دلار و ۹۴ ســنت معادل ۳.۶ درصد افزایش، در ۸۳ دلار و  ۹۲ سنت در هر 
بشکه بسته شد. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت با دو دلار و هفت سنت 
معادل ۲.۷ درصد افزایش، در ۷۹ دلار و ۵۶ سنت در هر بشکه بسته شد. هر دو 

شاهص بزرگترین رشد هفتگی از اکتبر را رقم زدند.
خبرگزاری ریا به نقل از الکســاندر نواک، معاون نخست وزیر روسیه نوشت: 
تولید نفت روســیه در واکنش به مکانیزم ســقف قیمت غربی، ممکن اســت 
اوایل ســال ۲۰۲۳، به میزان پنج تا هفت درصد کاهش پیدا کند.اتحادیه اروپا، 
کشورهای گروه ۷ و استرالیا سقف قیمت ۶۰ دلار در هر بشکه برای نفت روسیه 
که از طریق دریا حمل می شــوند را تعیین کرده اند. این مکانیزم پنجم دسامبر 
همزمان با آغاز ممنوعیت واردات نفت روسیه به اتحادیه اروپا، فعال شد.به گفته 
معامله گران، صادرات گرید نفتی اورال روســیه از بنادر این کشــور در دریای 
بالتیک، ممکن است در پی معرفی ســقف قیمت غربی و تحریم اتحادیه اروپا 
علیه نفت روســیه، در دسامبر به میزان یک پنجم کاهش پیدا کند.الی تسفای، 
استراتژیســت ارشد بازار شرکت »آر جی او فیوچرز« در این باره گفت: احتمال 
کاهش تولید نفت توسط روسیه، خوش بینی به روند افزایشی قیمت ها در بازار 

را تقویت کرد. 
اگــر تقاضای جهانی با روند فعلی ادامه پیدا کند، کاهش تولید مذکور، تاثیر 
قابل توجهی خواهد داشــت و نفت را در کانال ۸۰ دلار نگه خواهد داشــت.به 
گزارش ایســنا، طوفان زمســتانی الیوت، دمای هوای زیر صفر و هشدار درباره 
شرایط جوی نامساعد را به حدود دو سوم آمریکا آورد و سرما و برف در بعضی 
از مناطق تا پایان فصل تعطیلات ادامه خواهد داشــت.برق بیش از ۱.۵ میلیون 
خانه و کســب و کار، قطع شد و پالایشگاه های نفت در تگزاس، تولید بنزین و 
دیزل را با از کار افتادن تجهیزاتشــان، کاهش دادند و قیمت گرمایش و برق در 
پی کاهش عرضه، بالا رفت. تولید نفت و گاز از داکوتای شمالی تا تگزاس، تحت 
تاثیر سرمای شدید مختل شد و عرضه کاهش پیدا کرد.حدود ۱.۵ میلیون بشکه 
ظرفیت پالایش روزانه در منطقه گلف کاســت به دلیل سرمای شدید، تعطیل 
شــد. انتظار می رود توقف تولید ادامه پیدا کرده و باعث افزایش قیمت سوخت 
شود.پالایشگاه هایی که فعالیتشان دچار وقفه شد، پالایشگاه های شرکت توتال 
انرژیــز، موتیوا اینترپرایز و ماراتون پترولیوم خارج از هیوســتون بودند. برودت 
شدید هوا فعالیت تاسیسات اکسون موبیل، لیوندل بازل و والرو انرژی در تگزاس 
که بنزین، دیزل و ســوخت جت تولید می کنند را مختل کرد.کارخانه کمرون 
ال ان جی  شــرکت سمپرا اینفرا استراکچر در لوئیزیانا اعلام کرد وضعیت جوی 
نامســاعد، تولید گاز طبیعی مایع را مختل کرده است و کارکنان این تاسیسات 
در تلاش برای احیای تولید هستند.سرمای منجمدکننده باعث توقف تولید نفت 
و گاز شــد و تولید میادین نفتی داکوتای شمالی را به میزان ۳۰۰ تا ۳۵۰ هزار 

بشکه در روز معادل یک سوم تولید روزانه، کاهش داد.

قطع گاز بیش از ۸۰۰ سازمان و مراکز دولتی و عمومی
از ابتدای اجرای طرح پایش مصرف گاز دستگاه های اجرایی و اماکن دولتی 
و عمومی کشور با هدف مدیریت انرژی و رعایت الگوی مصرف تاکنون، جریان 
گاز بیش از ۸۴۰ ســازمان و نهاد دولتی و عمومی در پی اخطارهای صادرشده 
قطع شده است.به گزارش ایسنا، مسلم رحمانی، مدیر هماهنگی امور گازرسانی 
شــرکت ملی گاز ایران با بیان اینکه همزمان با فرارسیدن ایام سرد سال و لزوم 
صرفه جویی مشترکین در مصرف گازطبیعی، شرکت های گاز استانی از ابتدای 
آذرماه، اقدام به پایش مصرف تمامی سازمان ها، ادارات و مراکز دولتی، عمومی 
و... و. کــرده انــد، اظهار کرد: در این ارتباط، از حــدود بیش از ۷۲ هزار پایش 
انجام شده تاکنون، بیش از ۶۳۰۰ مورد اخطار قطع گاز، ۸۴۱ مورد قطعی گاز و 
۸۰۲ سازمان از ورود به داخل سازمان، ممانعت به عمل آورده اند که در صورت 
ادامه این روند، ضمن برخورد با دســتگاه مورد نظر، اســامی این دستگاه ها نیز 
اعلام خواهد شد.وی ادامه داد: طرح مذکور در راستای اجرایی کردن بخش نامه 
صادره از سوی نهادهای حاکمیتی بالادست، وزارت نفت و نیز دستورالعمل های 
ابلاغی از ســوی شرکت ملی گاز ایران صورت پذیرفته است.رحمانی با اشاره به 
انجام بازدیدهای ادواری توسط تیم های کارشناسی شرکت ملی گاز ایران، گفت: 
رعایت دمــای ۲۱-۱۸ درجه در فضای داخلی و دمــای ۱۸ درجه در راهروها 
و فضاهای عمومی و سرپوشــیده درفرآیند بازدیدها مــورد توجه و تاکید قرار 

می گیرد.

راندمان نیروگاه های ایران در رده ۱۵ کشور اول دنیا
مقایســه راندمان نیروگاه های حرارتی ایران با ســایر کشورها نشان می دهد 
ایران پس از کشورهای ایتالیا، بریتانیا، تایوان، مصر، اسپانیا، ژاپن، ترکیه، برزیل، 
هلند، لهستان، مکزیک، تایلند و آمریکا و کره جنوبی با راندمان ۳۹.۲ درصد در 

جایگاه پانزدهم دنیا قرار دارد.
به گزارش ایســنا، طبق آمار جهانی کشورهای کانادا با راندمان۳۸.۱ درصد، 
آلمان با راندمان ۳۷.۵ درصد، چین با راندمان ۳۵.۶ درصد، هند با راندمان ۳۵.۶ 
درصد، آفریقای جنوبی با راندمان ۳۴.۷ درصد، اندونزی با راندمان ۳۴.۵ درصد، 
اســترالیا با راندمان ۳۴ درصد، امارات متحده عربی بــا راندمان ۳۳.۹ درصد، 
عربســتان با راندمان ۳۲.۲ درصد، فرانســه با راندمان ۳۱.۸ درصد و رورسیه با 
راندمان ۲۴.۶ درصد در رتبه پایین تری قرار دارند.معمولا  در فصل زمســتان از 
نیروگاه های فرســوده با به مدار آمدن بخش بخار نیروگاه های ســیکل ترکیبی 
راندمان نیروگاه ها به بالای ۴۰ درصد افزایش می یابد. آنطور که اعلام شده قرار 
اســت راندمان نیروگاه ها  ســالانه ۰.۷ درصد افزایش پیدا کند.ارتقای راندمان 
نیروگاه ها و اســقاط نیروگاه های فرسوده چندین ســال است که علی رغم بن 
بست منابع شــاهد اتفاقات مثبتی بوده است، آنطور که ناصر اسکندری معاون 
راهبری تولید شرکت برق حرارتی اعلام کرده در حال حاضر دولت برنامه احداث 
۷۰۰۰ مگاوات واحد بخار سیکل ترکیبی را در دستور کار قرار دارد و مقرر شده 
که راندمان نیروگاه ها تا پایان امسال با تامین منابع کافی به ۳۹.۴ درصد برسد.
به گفته وی شــتاب دهی به مسیر افزایش راندمان نیروگاه ها نیازمند اختصاص 
منابع لازم به وزارت نیرو است، در حال حاضر راندمان نیروگاه های ایران ۳۹.۲ 
درصد اســت که این رقم نســبت به میانگین جهانی عدد بسیار مناسبی است.
معاون راهبری تولید شــرکت برق حرارتی با اشــاره به برنامه صنعت برق برای 
نصب نیروگاه هــای با راندمان بالای ۵۰ درصد، گفــت: یکی از اقدامات جدی 

وزارت نیرو تکمیل بخش بخار نیروگاه های گازی است.
 در نیروگاه های گازی با اضافه شدن بخش بخار و تکمیل سیکل ترکیبی آن  
می توانیم بدون مصرف سوخت اضافه به تولید برق بپردازیم که این امر به بهبود 

راندمان صنعت برق بسیار کمک خواهد کرد.

ارزش بیت کوین در آغاز سال میلادی جدید
 چقدر خواهد بود؟

ارزش بیت کویــن )BTC( همچنــان زیر ۱۷هزار دلار تثبیت می شــود و 
ســرمایه گذاران این دارایی را برای پایین آمدن احتمالی قیمت همراه با صعود 
جدید زیر نظر دارند.به گزارش ایسنا به نقل از کریپتو، کارشناسان معتقدند که 
در تلاش برای پی بردن به حرکت بعدی بیت کوین، مشاهده روند تاریخی قیمت 

ارزهای دیجیتال پرچمدار کمک کننده خواهد بود.
یک کارشناس معاملات ارزهای دیجیتال اشاره کرد که پس از هفته ها الگوی 
معامــلات جانبی، آخرین اوج قیمت بیت کوین با تقریبــا ۶۹ هزار دلار پس از 
رســیدن دارایی به سطح ۹۰۰۰ دلار رشد خود را آغاز کرد که این موقعیت در 
جولای ۲۰۲۰ مشــاهده شد.از آنجایی که بیت کوین در حال حاضر یک الگوی 
جانبی را نشــان می دهد، این تحلیلگر خاطرنشــان کرد که بیت کوین می تواند 
روند مشابهی را با آخرین روند صعودی خود تشکیل دهد اما باید تا ۹۰۰۰ دلار 
اصلاح شود.به گفته این کارشناس، سقوط آزاد بیت کوین منجر به خروج حجم 
جدیدی از دارایی قبل از ایجاد فضا برای سرمایه گذاران و ورود به بازار می شود.
این احتمال وجود دارد که حجم بسیار پایین تری را وارد کنیم تا حجم جدید 

وارد بیت کوین شود.
 اغلب اوقات، زمانی که قیمت بیت کوین برای بلندمدت ثابت می ماند، تاثیر 
آن در موقعیت های بعدی بسیار زیاد است.در واقع، فرض کنید موقعیت ۹۰۰۰ 
دلاری، پایه ای حیاتی برای صعود بیت کوین اســت. سرمایه گذاران احتمالا باید 
در هفته های آینده خود را برای مشکلات بیشتری آماده کنند. قابل توجه است 
که بیت کوین در پی عوامل مثبت اقتصاد کلان تلاش کرده بود تا رشــد داشته 

باشد با این حال نتوانست سود را حفظ کند.

اخبار انرژی

ارز دیجیتال

یک کارشــناس اقتصادی اعتقاد دارد: اگر لایحه بودجه 
دولت بدون توجه به افزایش کســری بودجه تنظیم شود، 
می تواند برای همین سه ماه پایان سال هم التهاب را بیشتر 
کند.گفته می شود بودجه ۱۴۰۲ امروز) یکشنبه( به مجلس 
خواهد رفت؛ بودجه ای که هم اکنون این نگرانی را در شرایط 
تورم بالای ۴۰ درصد بــرای اقتصادیون ایجاد کرده که آیا 
کســری بودجه را عمیق تر خواهد کرد یا دولت تصمیمی 
جدی بــرای حل این مصیــب بودجه ای خواهد داشــت. 
تحلیلگران اقتصادی عنــوان می کنند که بودجه ۱۴۰۱ به 
دلیل پیش بینی درآمدهای اقتصادی، دچار کســری عمیق 
شــد. در همین خصوص، وحید شقاقی شهری، اقتصاددان 
و اســتاد دانشگاه می گوید: سال قبل وقتی تصمیمات غلط 
دولت گرفته شــد، هشدار دادم و یکی از تصمیمات اشتباه، 
افزایش حقوق و دستمزدها در برخی زمینه ها یا درآمدهای 
غیرواقع بینانــه بود که در لایحه بودجه دیده شــده بود و 
امسال هم دیدیم که محقق نشد. آنچه در ادامه می خوانید، 
مشــروح گفت وگو با وحید شقاقی شــهری درباره بودجه 

۱۴۰۲ با خبرگزاری خبرآنلاین است.
دولت ســیزهم در ارســال لایحه بودجه ۱۴۰۲ 
به مجلس تاخیر داشته اســت. به نظر شما ارسال 
دیرهنگام لایحه بودجه به مجلس، چه تبعاتی برای 

اقتصاد ایران دارد؟
ارســال دیر یا زود لایحه بودجه مهم نیســت، مهم این 
اســت که لایحه ای به مجلس برود که حداقل کســری را 
داشته باشــد و مثل لایحه ۱۴۰۱ نباشد که کسری بالایی 
داشته و عملا غیرواقع بینانه بوده و مشکلات عدیده ای ایجاد 
کــرد که مهم ترین آنها تورم بود.بــا توجه به این که لایحه 
بودجه هنوز به مجلس نرفتــه، نمی توانیم درباره محتوای 
آن صحبت کنیم، ولی تمام امید ما این اســت که لایحه ای 
تدوین شده باشد که کسری حداقلی را برای سال آینده در 
پی داشته باشد، چون امســال تورم در کشور اعداد بالایی 
را ثبــت خواهد کرد و احتمالا به نزدیک ۵۰ درصد خواهد 

رسید.
گزارش اخیر مرکز آمار نشــان می دهد که تورم 
نقطه به نقطه به ۴۸.۵ درصد و تورم ســالانه به ۴۵ 

درصد رسیده است.
نزدیک به ۵۰ درصد احتمالا تورم امســال خواهد بود. 
امیدواریم دولت لایحه ای برای ســال آینده تدوین کند که 
درآمدها واقع بینانه و هزینه ها نیز با سخت گیری همراه باشد 
تا بتوانیم امیدوار باشیم که کسری بودجه به حداقل برسد 
و انضباط مالی و بودجه ای در کشور حاکم شود؛ در غیر این 
صورت هر گونه لایحه ای که حکایت از کســری بودجه بالا 
باشد، انتظارات تورمی را برای سال آینده افزایش می دهد.
اگر لایحه ای که روز یک شنبه هفته جاری به مجلس می رود، 
حداقل ها را نداشته باشد، می تواند برای همین سه ماه پایان 
ســال هم التهاب را بیشــتر کند. به هر حال وقتی فعالان 
اقتصادی لایحه بودجه را بررسی کنند، متوجه خواهند شد 
که برای سال آینده، یک بودجه مقاوم و واقع بینانه هست یا 
خیر. اگر احساس کنند که لایحه بودجه برای سال آینده با 
کسری بالایی همراه است، می تواند دوباره یک موج افزایش 
انتظارات تورمی را در پی داشته باشد و علامت منفی را به 

اقتصاد ارسال کند.

البته دولت برخلاف اظهارات شما، اعتقاد دارد که 
کسری بودجه نداریم.

مفهوم کســری بودجه این اســت که وقتی درآمدهای 
پایدار را بــا هزینه های پایدار مطابقــت می دهید، مجبور 
می شوید اموال بفروشید یا اوراق منتشر کنید. انتشار اوراق 
مالی اسلامی یا فروش اموال برای هزینه های جاری، مصداق 
کسری بودجه اســت. برای مثال، یک فرد با خانواده اش به 
رستوران می خواهد برود و پول ندارد. بنابراین فرش زیر پای 
خود را می فروشــد یا از برادر یا خواهر خود قرض می کند 
تا با خانواده اش به رســتوران برود. اعتقاد من این است که 
رســتوران رفتن در زمانی که درآمد ندارید، واجب نیست. 
شــما می گویید من کم نیاوردم، اما من می گویم شما باید 
ســال آینده این پول را برگردانی، تازه با ســودش هم باید 
برگردانید.بر این اســاس، زمانی ما می توانیم بگوییم دولت 
کسری بودجه ندارد که درآمدهای پایدار و مطمئن، کفاف 
هزینه های پایدار را بدهد. انتشــار اوراق مالی اســلامی یا 
فروش اموال برای پوشش هزینه های جاری، یک سیاست و 
راهبرد اشتباه است که هم مصداق آینده فروشی است و هم 
مصداق عدم تعادل هزینه و درآمد. این مصیبت اقتصادی ما 
را در آینده سنگین تر می کند. ما هزینه های جاری را فقط 
باید با درآمدهای پایدار و به خصوص مالیات پوشش دهیم. 
اگر دولت می خواهد اوراق منتشــر کند یا اموال بفروشــد، 
فقط برای بودجه عمرانی باید هزینه شود. یعنی خط قرمز 
کشــور برای فروش اموال یا انتشار اورق، فقط برای بودجه 

عمرانی است. 
در کشور ما نباید اموال را فروخت و با پول آن، هزینه های 
جاری را پرداخت کرد. با پول انتشــار اوراق که نباید حقوق 
کارمندان را پرداخت. ما فقط می توانیم اموال بفروشــیم یا 
اوراق منتشر کنیم؛ آن هم صرفا برای سرمایه گذاری دولتی 
و بودجه عمرانی و پوشش زیرساخت ها؛ نه برای هزینه های 
جاری.ما دو سه ســال است که عادت کردیم اوراق منتشر 

کنیم و با انتشــار اوراق، حقوق کارمندان را پرداخت کنیم. 
این مصداق آینده فروشی است و خطای راهبردی و مصیبتی 
اســت که کشور را گرفتار خواهد کرد و کسری های بودجه 

را عمیق تر می کند.
شما چشــم اندازی می بینید که دولت برای سال 

آینده بودجه ای بدون کسری تدوین کند؟
مــا تا زمانی که لایحــه بودجه را ندیدیــم، نمی توانیم 
قضاوت کنیم. باید اجازه دهیم لایحه بودجه منتشــر شود 
و به پیشــواز تحلیل بودجه نرویم. زمانی که لایحه بودجه 
منتشــر شــود، می توانیم راحت تر تحلیل کنیم. شواهد و 
تصورات ذهنــی را الان نباید در تحلیل های کارشناســی 
دخالــت دهیم، فقط می توانیم خواهــش، توصیه و تمنا از 
دولتمردان کنیم که کســری بودجه را مراقبت کنند، چون 
با توجه به این که ۴، ۵ ســال است گرفتار تورم های بالای 
۴۰ درصد هســتیم، تداوم این تورم ها معیشــت یک ملت 
را تحت تاثیر قرار می دهــد و واقعا تداوم زندگی را ناممکن 
می کند. یکی از مهم ترین ریشه های تورم نیز باید بپذیریم 
که کسری بودجه هایی است که دولت ها ایجاد می کنند. بر 
این اســاس، اگر کســری بودجه همچنان برای سال آینده 
تــداوم پیدا کند، دوباره گرفتاری از حیث تورمی بالا را باید 

منتظر باشیم که البته از توان یک ملت خارج است.
فکر می کنید دولت سیزدهم در مهار تورم چقدر 

موفق بود؟
ببینید، یکی از ریشــه های اصلی تورم، بی انضباطی های 
بودجه ای دولت اســت. سال قبل هم وقتی تصمیمات غلط 
دولت گرفته شد، هشــدار دادم. یکی از تصمیمات اشتباه، 
افزایــش ۵۷ درصدی حقوق کارگران بــود که وزارت کار 
روی آن اصرار داشت و یک مصیبت برای کشور ایجاد شد. 
همچنین افزایش حقوق و دستمزدها در برخی زمینه ها یا 
درآمدهای غیرواقع بینانه که در لایحه بودجه سال گذشته 
دیده شده بود و امســال هم دیدیم که محقق نشد.ما باید 

به یاد داشــته باشیم که ســال آینده امکان دارد که دیگر 
درآمد نفتی بالا را نداشته باشیم، چون احتمالا قیمت نفت 
در ســال آینده به کمتر از ۷۰ دلار خواهد رســید. امسال 
دورانــی بود کــه قیمت نفت تا ۱۲۰ دلار هــم بالا رفت و 
به طور قطع در ســال آینده قیمت نفت بــه زیر ۷۰ دلار 
خواهد رسید. هم به دلیل این که در رابطه با جنگ اوکراین 
و روســیه یک یادگیری در دنیا اتفاق می افتد و هم این که 
تدابیری در دنیا در نظر گرفته می شــود که بتوانند قیمت 
انــرژی را کنترل کنند. از این منظر اعتقاد دارم که ســال 
آینده قیمت نفت اعداد زیر ۷۰ دلار را خواهد داشت.بر این 
اســاس، احتمال این که تحریم ها همچنان ادامه پیدا کند، 
وجــود دارد، بنابراین ما نمی توانیــم روی منبع درآمدهای 
نفتی حســاب ویژه باز کنیم. از این منظر می خواهم بگویم 
دولت هر لایحه ای را هم که می خواهد به مجلس بفرستد، 
باید مبتنی بر درآمد واقع بینانــه مالیات و درآمد واگذاری 
بنگاه ها باشــد.توصیه من این است که از فروش اموال یا از 
درآمدهای ناپایدار نمی شــود برای هزینه پایدار عملا خرج 
کرد. یعنی هزینه پایدار، درآمد پایدار می خواهد. می شــود 
برای هزینه های موقتی از درآمد موقتی استفاده کنیم. من 
امســال دیدم که برای مثال، می خواســتند حقوق اعضای 
هیات علمی دانشــگاه ها را افزایش بدهنــد؛ این به عنوان 
یــک هزینه پایدار بود. اما محــل تامین آن را فروش اموال 
گذاشــته بودند. من گفتم که با فروش اموال که نمی توان 
یک هزینه پایدار ایجاد کرد. وقتی که حقوق اعضای هیات 
علمی دانشگاه یا حقوق معلمان را بخواهید افزایش دهید، 
این حقوق تا پایان عمرشان ادامه پیدا خواهد کرد. نمی شود 
که با درآمد ناپایدار، یک حقوق و دستمزد پایدار را تصویب 
کرد. بر این اســاس، باید مراقبت شود که برای هزینه های 

پایدار، به درآمدهای ناپایدار اتکا کنیم.
با توجه به این که دولت در حال تدوین برنامه هفتم 
است و گفته می شود سال اول اجرای برنامه هفتم با 
بودجه سال آینده همزمان است. آیا می شود بودجه 

۱۴۰۲ را بدون برنامه هفتم تصویب کرد؟
چاره ای نیست، این تاخیر اتفاق افتاده است. درست این 
بود که باید برنامه هفتم نوشته می شد. بودجه های سنواتی 
برنامه های ســالانه برنامه میان مدت هستند. برنامه هفتم، 
یک برنامه ۵ ساله اســت که برای برنامه ۵ ساله، ۵ برنامه 
سالانه می خواهیم. اصول این بود که باید برنامه هفتم آماده 
می شد و بودجه سال ۱۴۰۲ باید اولین برنامه سالانه برنامه 
هفتم می بود. متاسفانه الان برنامه هفتم آماده نشده و تا این 

برنامه آماده شود، زمان بر است.
 این برنامه تا تبدیل به قانون شود، چند ماه زمان می برد.

ســناریو این بود که سال آینده بودجه سه دوازدهم در نظر 
گرفته شــود، اما به نظر می رسد با رایزنی ای که بین دولت 
و مجلس صورت گرفته، این مســاله مرتفع شــده و دولت 
هم قرار اســت لایحه بودجه ســال آینده را بدهد. من فکر 
نمی کنــم الان برنامه هفتم بتوانــد فرآیند تصویب را طی 
کند و مبتنی بر برنامه هفتم، بودجه ۱۴۰۲ داده شود. الان 
دی ماه اســت و این در حالی اســت که بودجه آذرماه باید 
به مجلس می رفــت. حداقل ۱۸ روز از مهلت قانونی دولت 
گذشته و عملا بودجه سال آینده بدون برنامه هفتم مسیر 

خود را طی خواهد کرد.

توصیه و خواهش یک اقتصاددان درباره بودجه سال آینده؛ کسری بودجه را مراقبت کنید

تورمبالا،معیشتمردمراسختمیکند

نماینده ســابق مجلس با اشــاره به اظهاراتی مبنی بر 
بســتن تنگه هرمز گفت: این اظهارات در روابط اقتصادی 
و فروش نفت ایجاد اشــکال کرده و منجر به ترس خریدار 
می شود، اقتصاد ترسو است، برای کار اقتصادی باید از امن 
بودن و مشتری مداری و کیفیت صحبت شود، با دعوا کسی 
کالا نمی خرد این سخنان ضد منافع ملی است.هدایت الله 
خادمی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره برخی 
اظهــارات گاه و بیگاه مبنی بر بســتن تنگه هرمز و تاثیر 
آن بر ژئوپلیتیــک انرژی اظهار داشــت: تنگه هرمز آبراه 
مهمی اســت که حمل و نقل انرژی از این منطقه صورت 
می گیرد، بنابراین ما به عنوان یک کشور صادرکننده نفت 
باید این موضوع را در نظر بگیریم که اینگونه مواضع امنیت 
اقتصادی کشــور خودمان را به مخاطره می اندازد. یکی از 
وزرای وقت چندین سال پیش اعلام کرد که اگر نفت ایران 
تهدید شــود تنگه هرمز را می بندیم، آن زمان بنده اعلام 
کــردم وزیر نفت باید نفت را بفروشــد، وزیر جنگ و دفاع 

کس دیگری اســت اینگونه نیست که کشوری بتواند تنگه 
هرمز را ببندد، هرمز یک کانال ارتباطی و اقتصادی اســت 
و اگر به این نقطه برســیم که آن را مســدود کنیم، یعنی 
باید یک جنگ اساســی را شروع کنیم.وی افزود: کشور ما 
نیاز به آرامش دارد، ایران کشوری نیست که بخواهد برای 
منطقه آشــوب ایجاد کند، فقط با این سخنان  برای نظام 
دردسر درست می شــود. همان زمانی که مباحث مربوط 
به بســتن تنگه هرمز مطرح شــد ما نه تنها تحریم نفت 
شدیم بلکه تنگه را هم نبستیم چون به این سادگی اتفاق 
نمی افتد و ضرر اصلی را هم خود ما باید متحمل شــویم. 
کســانی که این مباحث را مطرح می کننــد پای ناوهای 
امریکایــی، رژیم صهیونیســتی و انگلیس را به آب های ما 

می کشــانند. پس این اقدامات شــدنی نیست، نباید گفته 
شــود و نظر نظام هم نیســت، ما وارد جنگ نشده ایم که 
بخواهیــم چنین کاری انجــام دهیم.این نماینده ســابق 
مجلس تصریح کرد: امیدواریم روزی بیاید که هر کســی 
در هر مســئولتی قرار دارد از ادبیات همان بخش استفاده 
کند. کسی که در نفت است باید فنی سخن بگوید و دنبال 
بازار، فروش نفت و توسعه پالایشگاه باشد، باید دنبال این 
باشــد که نفت را تبدیل به صدها فراورده باارزش کند، یا 
کســی که خودروساز اســت باید در حوزه صنعت موضع 
داشــته باشــد و... مباحث نظامی را به  کسی که نظامی 
اســت واگذار کنیم. اکنون در کشور ما همه چیز برعکس 
اســت، تنگه هرمز به سادگی بستنی نیست و نظام هم به 

این ســمت نمی رود مگر اینکه از سوی دشمنان شیطنت 
شــود که البته آنها هم چنین ریســکی را نمی پذیرند.وی 
خاطرنشان کرد: این اظهارات در روابط اقتصادی و فروش 
نفت ایجاد اشــکال کرده و منجر به ترس خریدار می شود. 
اقتصاد ریسک گریز است، بنابراین برای کار اقتصادی باید 
از امنیت، مشــتری مداری و کیفیت صحبت شود، با دعوا 
کسی کالا نمی خرد. از همین روی این سخنان ضد منافع 
ملی اســت.خادمی خاطرنشان کرد: چندین سال است که 
تحریم هســتیم و نباید این اوضاع را بدتر کنیم، شــورای 
امنیت ملــی و وزارت خارجه بایــد در این موارد صحبت 
کنند، مثلا سال ۹۹ توافقات برجام انجام شده بود اما آنقدر 
نهایی کردن به تاخیر افتاد که گفتند با زمســتان سخت 
اروپا می توانیم هر امتیازی بگیریم اما اکنون فرصت ها را از 
دست می دهیم و شاید روزی برسد که امتیاز بیشتری هم 
بدهیم و دنبال توافق باشیم، بنابراین امروز زمان آن نیست 

که این سخنان ضد ملی مطرح شود.

رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و سوئیس می گوید با 
توجه به نقش مهم آلمان در اقتصاد اروپا تصمیم این دولت 
برای توقف توسعه همکاری ها با ایران می تواند برای اقتصاد ما 
نتایجی داشته باشد.شریف نظام مافی در گفت وگو با ایسنا، 
اظهار کرد: بررسی عملکرد تجاری ایران و اروپا در سال های 
گذشته نشــان می دهد که آلمان همواره به عنوان شریک 
اصلی اروپایی اقتصاد ایران مطرح بوده و در سال های گذشته 
چه در حوزه ســرمایه  گذاری و چه در صادرات کالا نقشی 
مهم در این عرصه ایفا کرده است.وی اضافه کرد: در کنار آن 
آلمانی ها در بخش هایی از صنعت فعال هستند که جایگزین 
کردنشان با سایر کشورها دشوار است. از سوی دیگر با توجه 
به گســتردگی اقتصاد این کشور در اروپا بسیاری از اعضای 

این اتحادیه نیز تصمیمات خود را بر مبنای برنامه های آلمان 
پیگیری می کند. از این رو خبری که روز گذشته منتشر شد 
بسیار تاســف برانگیز بود و امیدواریم تغییراتی در این رویه 
اجرایی شــود.رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و سوئیس 
درباره تصمیمات احتمالی دولت سوئیس در این زمینه نیز 
گفت: ســوئیس اساسا کشوری مستقل به شمار می رود که 
سیاست های خود را نیز بر مبنای تصمیمات داخلی پیگیری 
می کند بــا این وجود در صورتی که اتحادیــه اروپا در این 

زمینه تصمیمی بگیرد احتمال آن وجود دارد که سوئیس آن 
را پیگیری کند با این وجود اگر بخش قابل توجهی از واردات 
ما از ســوئیس به مواد غذایی و دارو مرتبط است، نمی توان 
انتظار داشــت که در این حوزه لااقل در کوتاه مدت تغییر 
بزرگی به وجود بیاید.نظــام مافی درباره چگونگی پیگیری 
سیاســت توسعه روابط تجاری با اروپا در شرایط تحریم نیز 
توضیح داد: در این سال ها این طور نشان داده شده که رابطه 
ما بــا اروپا پیش از آنکه بر مبنای تجارت و اصول اقتصادی 

دنبال شــود بیشتر به مسائل سیاسی مرتبط است از این رو 
تا زمانی که این مســائل برطرف نشــود تصور آنکه بتوانیم 
در کوتاه مدت تجارت مشــترک با اروپا را گســترش دهیم 
قدری دشــوار خواهد بود. این درست است که اروپایی ها با 
خــروج ترامپ از برجام موافق نبودند امــا از آن زمان تا به 
امروز شرایط بسیار پیچیده تر شده و در صورتی که ما بتوانیم 
برجام را احیا کنیم یا عضویت در FATF را نهایی کنیم پس 
از آن باید با عبور از این پیچیدگی ها شرایط را برای توسعه 
روابط با اروپا مهیا کنیم.به گزارش ایسنا وزارت اقتصاد آلمان 
روز جمعه با اشاره به تعلیق توسعه همکاری ها با ایران عنوان 
کرد که این تصمیم به دلیل آنچه »رفتار ایران با معترضان 

در این کشور« می خواند، اتخاذ شده است.

عضو هیات رئیسه شــورای ملی زعفران گفت:بزرگترین 
تولیدکننده زعفران در دنیا هستیم، ولی بهره برداری درست 
از زعفران را جا ننداخته ایم و هنوز خام فروشی می کنیم.علی 
حسینی در گفت وگو با ایسنا،  با بیان اینکه زعفران در صنایع 
غذایی، دارویی و آرایشی و بهداشتی در دنیا کاربردهای فراوانی 
دارد، گفت: طبیعتا خریداران به دنبال محصولات با کیفیت تر 
هســتند بنابراین اگر می خواهیم بازارهای صادراتی را توسعه 
دهیم و در این بخش پیشرفت کنیم باید محصولات استاندارد 

به دســت مصرف کنندگان و خریداران برســانیم.وی افزود: 
کشــاورزی که زحمت زیادی می کشد و یک مزرعه یک تا دو 
هکتاری خود را به درستی مدیریت می کند قطعا به دلیل جمع 
آوری به موقع محصول، فرآوری صحیح و خوب  قادر خواهد 
بود بهترین عملکرد و کیفیت را بدست آورد و حق او بیشترین 

حمایت و ارزش گذاری به محصولش است.عضو هیات رئیسه 
شورای ملی زعفران تصریح کرد: در ابتدای برداشت محصول 
کروسین زعفران سرگل در بدترین  شرایط از ۲۵۰ بالاتر است، 
اما زعفرانی که چند سال در انبارها مانده  قطعا و بدون تردید 
میزان کروسین آن در بهترین حالت بین ۲۰۰ تا ۲۴۰ خواهد 

بود. یک خریدار حرفه کای در هر کجای دنیا که باشد به این 
موارد توجه می کند و این طور نیســت که ما بخواهیم نظرات 
غیر کارشناسی را بر بازار تحمیل کنیم و انتظار موفقیت هم 
داشــته باشیم.حســینی با بیان اینکه بزرگترین تولیدکننده 
زعفران در دنیا هســتیم ولی بهره برداری درســت از زعفران 
را در کشــور جا ننداخته ایم گفت: باید خام فروشی زعفران را 
کنار بگذاریم و از محصولات جانبی آن بهره برداری کنیم، زیرا 

خریداران ما در دنیا به دنبال ترکیبات زعفران هستند.

چند ماهی است که عرضه خودرو در بورس کالا شروع 
شده و حالا محاسبات نشــان می دهد این خودروها سود 
بیش از ۵۰۰ میلیون تومانی به کارخانجات می رسانند. اما 
کدام کارخانه از عرضه در بورس کالا ســود بیشتری برده 
است؟حدودا ۴ ماه می شود که عرضه خودرو در بورس کالا 
آغاز شــده و در این مدت بیش از ۶۲۰۰ خودرو در بورس 
مورد معامله قرار گرفته اســت.در ابتــدای عرضه، وزارت 
صمت و حتی برخی از مسئولان کارخانجات تولید کننده 

خودرو با این عرضه مخالف بودند. 
تجارت نیوز نوشــت:اما پس از بالا و پایین های بســیار 
زیاد بالاخره خودرو وارد بورس کالا شــد.به واسطه عرضه 
خودرو در بورس کالا، شــاهد سه نرخی شدن بازار خودرو 
هســتیم؛ البته این سه نرخی بودن ناشــی از عرضه های 
بورســی نیســت بلکه باید ساختار اصلاح شــود. چرا که 
قیمت دوم یعنی قیمت بازار آزاد معقول نیســت و همواره 
دلالان ســعی دارند با افزایش قیمت کاذب ســود خود را 

بیشتر کنند. به هر ترتیب یکی از مهمترین مزایای بورس 
را می تــوان ارزان قیمت بودن خودرو نســبت به بازار آزاد 
دانست.در اصل خودرو درب کارخانه یک قیمت مشخص 
دارد و کارخانجات خودرو با یک قیمت مشــخص شــده 
می فروشــند؛ اما خودرو پس از ورود به بازار آزاد مشمول 
افزایش قیمت دلالان می شود و با قیمت های بسیار بالاتر 
معامله می شود. یعنی در این بین کارخانجات و خریداران 
زیان می کنند و ســود چند صد میلیــون تومانی به جیب 
دلالان می رود.فــردای اقتصاد در گزارشــی میزان ســود 
کارخانجات را بررسی کرده است؛ برای نمونه ایران خودرو 
در این مــدت ۲۰۰۰ عدد خودروی پــژو ۲۰۷ در بورس 
کالا عرضه کرده اســت که میانگین قیمت تمام شده این 
خودروها به ۲۲۴۸ میلیارد تومان می رسد؛ اما با احتساب 
قیمت کارخانه ای ۱۶۶۵ میلیــارد تومان ۲۰۷ در بازار به 
فروش رفته اســت. در نهایت با یک ضرب و تقسیم ساده 
به عدد ۵۸۳ میلیارد تومان می رسیم.یعنی ایران خودرو با 

عرضه تنها ۲۰۰۰ عدد پژو ۲۰۷ در بورس کالا حدود ۵۸۳ 
میلیارد تومان سود کرده اســت. بررسی ها نشان می دهد 
که این خودروســاز با عرضه تارا و هایما در حدود ۲۰۰ تا 
۱۰۰ میلیون تومان ســود کسب کرده است.برخی عقیده 
دارند که قیمت بورس کالا همان قیمت قرعه کشی هاست 
با این تفاوت که در بورس با شفافیت می توان خودرو خرید 
اما در قرعه کشی روند مشخص نیست و ممکن است پس 
از ده ها بار ثبت نام در این قرعه کشــی برنده شــوید. برای 
مثال برخی از خودروهای عرضه شده در بورس کالا، تفاوت 
قیمتــی بیش از ۱۰۰ میلیون تومانی با بازار آزاد دارند که 

این تفاوت برگ برنده خریداران است.
در نتیجه می توان گفت که خرید خودرو از بورس کالا 
با شفافیت و قیمت واقعی رخ می دهد و خریدار می تواند با 
قیمتی معقول و به صرفه و در زمان درست صاحب خودرو 
شــود. در مسیر این عرضه مشکلات بســیار زیادی وجود 
داشــت و مهمترین مخل آن وزارت صمت بود و هر روز با 

یک بهانه جدید قصد دارد که اجازه این عرضه ها را ندهد.
البته این روزها وزارت صمت تغییر رویه داده و خود را آغاز 
کننده عرضه خودرو در بورس کالا می داند در صورتی که 
در وهله اول وزارت صمت مخالف عرضه خودرو در بورس 
کالا بود و شــاید ده ها ویدئو این موضــوع را تایید کنند.
اکنون وضعیت فرق کرده و کارخانجات سود میلیاردی از 
عرضه خودرو در بورس دارند و شــاید این موضوع وزارت 
صمت و کارخانجات را مجبور به عرضه بیشتر خودروها در 
بورس کند.عرضه خودرو در بورس کالا در کنار مزیت های 
خود یک عیب نیز دارد؛ آن هم تعداد عرضه هاســت. برای 
نمونــه ۱۰۰ خودرو عرضه می شــود در صورتی که میزان 
تقاضا ۵۰۰ عدد اســت؛ عدم تناسب عرضه و تقاضا باعث 
می شــود که خریداران بالاترین قیمت را برای به دســت 
آوردن خــودرو ثبت کنند و در نهایت این موضوع به بدنه 
اقتصاد کشــور و بازار سرمایه آسیب شدیدی وارد می کند 

و می تواند موجب افزایش قیمت خودرو در بازارها شود.

مواضعی که ژئوپلیتیک انرژی را تهدید می کند

 مشتریان نفت را نترسانیم

رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و سوئیس پاسخ داد

توقف همکاری با آلمان برای اقتصاد ایران چه پیامی دارد؟

عضو هیات رئیسه شورای ملی زعفران:

بزرگترین تولیدکننده زعفران هستیم ولی همچنان خام فروشی می کنیم

سود ۵۰۰ میلیارد تومانی عرضه خودرو در بورس کالا


